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24. 12. 2023 – Boží dárky 

 

1. čtení: Iz 7, 10-17 

 

Píseň: S199 – Jako zrnko hořčičné 

   

Základ kázání: Mal 3, 22-24 

  

Kázání: Milí shromáždění, 

 

kdo by nechtěl znamení od Boha? Kdo by nechtěl důkaz 

pravdivosti Bible – protože biblického nebeského Boha Otce 

Všemohoucího? 

Například král Achaz nechtěl. A rozhodně nebyl a není sám. 

Copak israelské dějiny už tehdy, kolem osmého, sedmého století př. 

Kr. nesvědčily o Bohu jasně? Ani Abraham, Izák, Jákob? Ani David ani 

Samuel? Ani Gedeón nebo Otníel? Ani Sára, Rebeka nebo Ráchel? Ani 

Mojžíš nebo exodus z Egypta? Ani život v Zaslíbené zemi? 

Ani podivnost Desatera a mnoha dalších Božích zákonů? Copak 

o Boží dobrotě nesvědčí absurdně a směšně láskyplná a vzájemná 

pravidla pro lidský život dodnes? Ačkoli i dnes, i v době Ježíšově, i 

v době Malachiáše a Izaiáše, pokračuje toto svědectví uprostřed 

hrozného lidského světa plného strašlivého zla? 

A tak se i Achaz schovával za rádoby zbožnost: „Přece 

nemůžeme pokoušet Boha!“ No, to nemůžeme. A tím víc nemůžeme 

pokoušet Boha, když nám sám a svobodně nabízí své dobro! Když nám 

Bůh sám nabízí důkaz své blízkosti. Své lásky a odpuštění. Své moci a 

svrchovanosti! 

A právě proto Achaz – mimochodem i jinak naprosto příšerný 

král – nechtěl, Boží znamení. Nechtěl znamení Hospodinovo. Ani 

z nebeských výšin. Ani z pekelných hlubin. Protože pak by bylo jasné, 

že Bůh je. A že je takový, jak o něm svědčí Bible. Jak o něm svědčí 

praotci, proroci, Mojžíš – i ten Izaiáš. Což by jasně prokázalo, že 

Achaz je příšerný, zlý, arogantní, odporný, hříšný, hloupý, neschopný 

a zcela se vzpírající Bohu. A tak, že je stejná velká spousta dalších lidí. 

Kdo by chtěl takový důkaz? Kdo by chtěl důkaz i své vlastní viny 

a hříchu? Také své vzpurnosti před Bohem? 
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No, přece všichni křesťané. Všichni židé. V tom se přece lišíme 

od světa, jemuž vládne zlo, hřích, satan: Jde nám o pravdu. Jen pravda 

přece může osvobodit! Jen přiznaný problém lze přece řešit! A jen 

pravdou lze problém vyřešit dobře a správně. Jen pokáním, tj. 

přiznáním viny, lze dojít odpuštění. Před lidmi i před Bohem. A jen 

odpuštěním lze dojít záchrany ze hříchu a zla, protože z pýchy a 

sebestřednosti a slabosti. 

A tak měl i Achaz, co sám chtěl. Nechtěl znamení Boží dobroty? 

Chtěl se tvářit na tak strašně zbožného a věřícího, že přece 

nepotřebuje Boží znamení? Tak ho stejně dostal! Dostal znamení 

skrze událost dodnes u lidí neprokázané, ačkoli teoreticky možné: 

Dívka počne, porodí syna a ten bude blízkostí Boží. Protože dovede 

zavrhnout zlé a volit dobré. Už jako chlapec. Ale na Achaza a všechny 

další, kteří s ním táhli za jeden provaz, přijde Asýrie. Pro srovnání šlo 

o (ne)poměr jako je Ruska táhnoucího na Ukrajinu. 

Proto se měl ten chlapec jmenovat Im-manú-él – S námi Bůh. 

Aby bylo jasné, že Bůh je. Aby bylo jasné, jaký Bůh je. Totiž „blízký 

lidem.“ Kdyby někomu nestačil Abraham, Izák, Jákob, Josef, Mojžíš, 

David, Samuel, Izaiáš, Jeremiáš, Ezechiel a další. Kdyby někomu 

nestačily několikatisícileté dějiny Božích pronásledovaných. Kdyby 

někomu nestačilo, že zlo očividně vždycky končí. A prohrává. A že 

dobro žije trvale a věčně. I navzdory smrti. I po smrti.  

Tím silněji, když lidé pamatují na Boží služebníky a služebnice. 

Když jimi lidé sami jsou. Když se lidé sami drží Božích nařízení i práv. 

Když policie neriskuje, ale chrání všechny ohrožené. Když lidé 

vycházejí k těm, kteří očividně mají hluboké problémy. 

Protože biblické slovo přednosti pravdy před vším ostatním je 

stejné již pěkných pár tisíc let. A tak slovo pomoci a ochrany 

potřebných. Ačkoli k naplnění některých Božích slov jsme se moc 

nepřiblížili ani mezi křesťany. Ačkoli jde zároveň o ta nejkrásnější a 

nejzákladnější – která jsou podstatou každoročních Vánoc i 

Velikonoc. Protože jde o lásku k nepřátelům, jimiž před Bohem 

nevyhnutelně všichni jsme – nebýt Kristova vtělení, smrti a vzkříšení. 

Ačkoli hluboké nepřátelství mezi lidmi je stejně nápadné už ve 

školních třídách. 

A tak má i každý člověk milovat bližní jako sám sebe. Nejenom o 

Vánocích. Všichni lidé mají nejprve milovat Boha vším, čím jsme – 
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ještě před tím, než budeme milovat sami sebe nebo bližní. Aby nebylo 

místo pro zlo, sebestřednost, nenávist, nezájem. A tak máme sloužit 

potřebným – jako Hospodin Bůh zdaleka ne jen o prvních Vánocích. A 

tak máme snášet útisk a útrapy pro zvěstování Boží lásky slovem i 

činem – v čemž nás raná církev předbíhá dodnes převelice. A to si 

žijeme docela spokojené životy bez vražedných a státem 

organizovaných pronásledování. 

Nebo alespoň donedávna to tak bylo, dokud se střílení na 

školách zdálo být tak daleko. Dokud se nezbytnost Božího slova lásky 

a dobra a přijetí zdála být drtivé většině naprosto zbytečnou – doma, 

v práci i ve školách. Na co přece slovo Boží lásky, záchrany, důvěry – 

zejména těm odstrkovaným, divným, neoblíbeným, posmívaným, 

trpícím? 

A tak se máme dát se obrátit k sobě navzájem nejprve v našich 

nejzákladnějších vztazích. Máme dovolit Bohu obrátit naše vlastní 

srdce k našim nejbližším. Protože sebe samých jsou naše srdce plná 

automaticky. Ale bližních? Nebo mít srdce plné Boha? 

Přitom Bůh tím i dalším opět a znovu podivně dokládá svou 

blízkost, milost a dobrotu. Tak i v příchod už Im-manú-élova 

předskokana: To on, protože opět Bůh sám, obrátí srdce otců 

k synům a synů k otcům. Stejně jako obrátí srdce matek k dcerám a 

dcer k matkám. Protože jinak se bude zlo lidského světa jen množit a 

šířit a sílit. 

Protože dodnes je snad zřejmé, že ani partnerské vztahy nám 

zdaleka nejdou tak, jak by měly. Natož vztahy mezi rodiči a dětmi. Jak 

hrozně se tolik rodičů chová ke svým dětem! A ještě v přesvědčení, že 

je to tak správné! Jak hrozně se tolik dětí chová ke svým rodičům! A 

ještě v přesvědčení, že je to tak správné! 

Jak má potom vypadat „zbytek“ společnosti? Třeba ve školách 

nebo policejních složkách nebo v kapitalistické korporaci nebo 

církvích? Když i Vánoce jsme si museli ohnout do svátků, kdy „hlavně 

má být rodina spolu.“ Místo aby Vánoce zůstaly „hlavně“ svátky Boží 

otcovské a mateřské lásky. A tak Boží služby a oběti. Aby Vánoce 

zůstaly hlavně svátky Boží synovské lásky – a tak služby a oběti. 

Jak hluboko přece musejí být naše nejzákladnější lidské vztahy 

upadlé, když to nejsamozřejmější musí být vynucováno alespoň 

Vánocemi – a tak jednou za rok. Když si musíme připomínat, že 
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„rodina má být přece spolu.“ To jsme tedy v moderní době „objevili 

Ameriku!“ Nikoho taková samozřejmost nenapadla celý starověk, 

středověk ani většinu novověku! 

Protože rodina pohromadě drtivou většinu lidských dějin prostě 

byla. Ne vždycky správně a dobře. Ale byla spolu. Nikdo na to 

nepotřeboval jeden svátek ročně. Rodina prostě byla spolu – často 

napříč několika generacemi v jednom stanu, domu, bytě. A bylo 

naprosto normální, že rodina spolu prostě tráví čas. Staří s mladými, 

mladí se starými. Děti pomáhají rodičům a starají se o své sourozence 

i prarodiče. (Pra-)Rodiče se starají o nejen své potomky v první řadě 

tak, aby byly schopnými dospělými. K čemuž je zapotřebí také mnoho 

lásky a oběti – také jako příkladu pro budoucí „schopné dospělé.“ 

Chceme tedy taková a další Boží znamení – že rodiny spolu 

prostě budou? Chceme, aby srdce otců byla obrácena k synům? A 

synů k otcům? Aby srdce matek byla obrácena k dcerám a dcer 

k matkám? Aby snad, nedejBože, byla obrácena srdce partnerů a 

manželů k sobě navzájem? 

A ta všechna nejprve k Bohu? Protože nikdo jiný zlo lidského 

srdce asyrského ani českého ukrotit nedokáže! 

Tak Bůh to nabízí. A dává. A působí. Dokonce i navzdory 

lidskému odmítání Božího znamení a milosti. Protože Bůh prostě už 

je s námi. Tak jednoznačně od dob narození Immanuele – Ježíše. Ale 

už od dob Abramových. A jistě i od dob starších. 

A tak stačí se jen poddat Boží milosti. Podřídit se lásce 

nebeského Otce. Po příkladu jeho služebníků a služebnic napříč 

tisíciletími. A vydržet v tom. Vydržet v jeho zákonech a řádech. A 

zvěstovat je všem. Aby všichni lidé dovedli volit dobré. A zavrhovat 

zlé. Třeba i růží i za vraha – spolu s růžemi za jeho oběti. 

Protože láska nemusí vítězit nad zlem. Ale Boží láska nad 

každým zlem přesto vítězí. 

Amen. 

 

Píseň: EZ651 – Dávno je to  


